

## СОДЕРЖАНИЕ

<i>Д.В. Журавлев.</i> Юбилей Петровича. . . . .	5
Список печатных работ В.П. Толстикова. . . . .	7
<i>Ф.В. Шелов-Коведяев.</i> Laudatio Prima. . . . .	13

### ПАНТИКАПЕЙ — СТОЛИЦА БОСПОРА

<i>В.Д. Блаватский.</i> Раскопки Пантикапея в 1945 г. . . . .	17
<i>Н.В. Быковская.</i> Раскопки Пантикапея 1945 г.: памятникоохранный аспект (по материалам архива восточно-крымского заповедника). . . . .	24
<i>Т.В. Умрихина.</i> Древний Пантикапей как историко-археологическая доминанта современной Керчи. . . . .	37
<i>О.Ю. Самар, Н.С. Асташова.</i> Протокоринфские котилы из раскопок Пантикапея. . . . .	44
<i>О.В. Тугушева.</i> Тарелки восточно-греческих центров из раскопок Пантикапея 2011–2014 годов. . . . .	48
<i>Т.А. Ильина, М.Б. Муратова.</i> Терракотовые статуэтки раннего Пантикапея – вотивные подношения. . . . .	55
<i>Т.В. Егорова.</i> Чернолаковая керамика V–IV вв. до н.э. с прочерченным и штампованным орнаментом из раскопок Пантикапея. . . . .	63
<i>Н.В. Завойкина.</i> Два новых граффити из Пантикапея (из архива В.Д. и Т.В. Блаватских). . . . .	68

### БОСПОРСКОЕ ЦАРСТВО

<i>И.Е. Суриков.</i> Еще раз о «земляночном периоде» в ранней истории греческих колоний Северопричерноморского региона. . . . .	75
<i>М.Ю. Вахтина.</i> Об одном архаическом погребении Тузлинского некрополя (по материалам научного архива ИИМК РАН). . . . .	83
<i>С.И. Финогенова.</i> К вопросу о торговых отношениях архаической Гермонассы. . . . .	90
<i>А.Е. Петракова, З.В. Ханутина, В.А. Хрищановский.</i> Фрагменты аттического чернофигурного кратера VI в. до н.э. из некрополя Китея. . . . .	99
<i>Н.В. Молева.</i> Деметра в китейском святилище конца V–IV вв. до н.э. . . . .	105
<i>А.А. Завойкин.</i> Фанагория. Верхний город. Объект 815. . . . .	110
<i>В.Д. Кузнецов.</i> Герма из раскопок Фанагории. . . . .	115
<i>В.А. Горончаровский.</i> Синдский царь Гекатей. . . . .	118
<i>О.Л. Габелко.</i> Еще раз о рескрипте «неизвестного царя» из архива косского храма Асклепия. 1. Критика «боспорской версии» . . . . .	126

### ФОРТИФИКАЦИЯ И ВОЕННОЕ ДЕЛО АНТИЧНОГО ПРИЧЕРНОМОРЬЯ

<i>В.Н. Зинько.</i> Городские стены позднеархаической Тиритаки. . . . .	137
<i>А.А. Масленников.</i> Военный фактор в истории хоры античного Боспора. . . . .	141
<i>Г.А. Ломтадзе.</i> К вопросу о датировке оборонительных сооружений поселения Ахтанизовская 4. . . . .	151
<i>Ю.П. Зайцев.</i> Оборонительные сооружения крепости Ак-Кая в центральном Крыму (эпоха эллинизма и римский период). . . . .	164
<i>С.М. Ильяшенко, Т.М. Арсеньева, С.А. Науменко.</i> Оборонительные рвы Танаиса во II–I вв. до н.э. . . . .	174
<i>Д.В. Журавлев, Г.А. Камелина.</i> Каменные ядра из Харакса. . . . .	189

## **ПРИЧЕРНОМОРЬЕ**

<i>Д.Е. Чистов.</i> Строительные техники архаической Березани . . . . .	213
<i>Ю.И. Ильина.</i> Ранние килики на Березани (по материалам раскопок 2004-2014 гг.) . . . . .	222
<i>С.Д. Крыжицкий.</i> К реконструкции здания «Коллегий» в Ольвии . . . . .	229
<i>А.В. Подосинов.</i> К вопросу об источниках Страбона в описании Северного Причерноморья . . . . .	235
<i>С.Ю. Сапрыкин, В.В. Дорошко.</i> Печать римского бенефициария из окрестностей Херсонеса Таврического . . . . .	239
<i>Д. Качарава.</i> Новые находки из Ванского городища . . . . .	247
<i>В. Личели.</i> Греко-ахеменидские тенденции в Южной Грузии (материалы к стратиграфии Аццури) . . . . .	254

## **ПАМЯТНИКИ АНТИЧНОГО ИСКУССТВА**

<i>Л.И. Акимова.</i> Брачный договор в «Семейной сцене» анапского склепа Геракла . . . . .	267
<i>Е.А. Молев.</i> Об одном из аспектов семантики образа зайца в греко-скифской торевтике . . . . .	275
<i>Л.И. Давыдова.</i> Мужской торс из коллекции Лайд Брауна в собрании Эрмитажа (метаморфозы музейного экспоната) . . . . .	282
<i>М.Ю. Трейстер.</i> Воин в доспехе, коронуемый Никой, в монументальном искусстве Боспора первых веков н.э. (Кто изображен на рельефах из Пантикапея и Танаиса?) . . . . .	288
<i>V. Kästner, U. Kästner.</i> Mosaiken aus der Villa des Tiberius in Capri . . . . .	305

## **ИСТОРИЯ НАУКИ**

<i>Ю.А. Виноградов.</i> Российский археолог Федор Иванович Гросс . . . . .	317
<i>И.В. Тункина.</i> Ольга Ивановна Бич: материалы к биографии . . . . .	327
Список сокращений . . . . .	337

# CONTENTS

<i>D. Zhuravlev</i> . Jubilee of Petrovitch .....	5
List of published articles of V.P. Tolstikov .....	7
<i>F.V. Shelov-Kovedyaev</i> . LAUDATIO PRIMA .....	13
<b>PANTIKAPAION – THE CAPITAL OF THE BOSPOROS</b>	
<i>V.D. Blavatskiy</i> . Excavation of Pantikapaion in 1945 .....	17
<i>N.V. Bykovskaya</i> . Excavation of Pantikapaion in 1945: The Preservation Aspect (based on the archival material of the Eastern-Crimean Historical and Cultural Museum-Preserve)....	24
<i>T.V. Umrikhina</i> . Ancient Pantikapaion as the dominant historic-archaeological feature of the modern-day Kerch .....	37
<i>O.Yu. Samar, N.S. Astashova</i> . Proto-corinthian Kotylai from the excavations of Pantikapaion .....	44
<i>O.V. Tugusheva</i> . East Greek Plates from the excavation of Pantikapaion: field seasons 2011–2014 .....	48
<i>T.A. Ilyina, M.B. Muratova</i> . Terracotta Figurines of the Early Pantikapaion as Votive Gifts.....	55
<i>T.V. Egorova</i> . Black-glazed Pottery of the 5 <sup>th</sup> –4 <sup>th</sup> centuries BC with Incised and Stamped Ornament from the Excavations of Pantikapaion .....	63
<i>N.V. Zavoikina</i> . Two New Graffiti from Pantikapaion (from the archive of V.D. and T.V. Blavatskiy) .....	68
<b>THE BOSPORAN KINGDOM</b>	
<i>I.E. Surikov</i> . Once again on the “dugout period” in the early history of Greek colonies in the North Pontic region .....	75
<i>M.Yu. Vakhtina</i> . About one of the Archaic Burials from the Necropolis at the Cape Tuzla (Based on the materials from the Scholarly Archive of the Institute of History and Material Culture of the Russian Academy of Science) .....	83
<i>S.I. Finogenova</i> . On the Mercantile Relations of the Archaic Hermonassa.....	90
<i>A.E. Petrakova, Z.V. Khanutina, V.A. Khrshanovskiy</i> . Fragmented Black-Figured Krater of the 6 <sup>th</sup> century BC from the Necropolis of Kytaion .....	99
<i>N.V. Moleva</i> . Demeter in the sanctuary of Kytaion in the late 5 <sup>th</sup> –4 <sup>th</sup> centuries BC .....	105
<i>A. Zavoikin</i> . The “Upper-city” of Phanagoria. Context N 815.....	110
<i>V.D. Kuznetsov</i> . A Herm from the Excavations of Phanagoria.....	115
<i>V.A. Goroncharovskiy</i> . Sindian King Hekataios.....	118
<i>O.L. Gabelko</i> . Once again on the ‘Rescript of the unknown king’ from the archive of the Coan temple of Asclepius: 1. The criticism of the ‘Bosporan version’ .....	126
<b>FORTIFICATION AND WARFARE IN THE PONTIC AREA</b>	
<i>V.N. Zinko</i> . City Walls of Tyritake during the Late Archaic Period.....	137
<i>A.A. Maslennikov</i> . Military Factor in the History of <i>Chora</i> of the Ancient Bosporos .....	141
<i>G.A. Lomtadze</i> . Regarding the Dating of the Fortifications of the Akhtanizovskaya 4 Settlement .....	151
<i>Yu.P. Zaitsev</i> . Fortifications of the Fortress of Ak-Kaya in Central Crimea (Hellenistic and Roman Periods) .....	164

<i>S.M. Il'yashenko, T.M. Arsenieva, S.A. Naumenko. Defensive Ditches of Tanais in the 2<sup>nd</sup>–1<sup>st</sup> centuries BC</i> . . . . .	174
<i>D.V. Zhuravlev, G.A. Kamelina. Stone Projectiles from the Roman Fortress of Kharaks.</i> . . . . .	189

**PONTIC REGION**

<i>D.E. Chistov. Building Techniques of Archaic Berezan</i> . . . . .	213
<i>Yu.I. Ilyina. Early East Greek Bowls from Berezan (2004–2014 seasons)</i> . . . . .	222
<i>S.D. Kryzhitskiy. On a possible Reconstruction of the ‘Collegia’ Building in Olbia</i> . . . . .	229
<i>A.V. Podosinov. On the Question of Strabo’s Sources in his Description of the North Pontic Region</i> . . . . .	235
<i>S.Yu. Saprykin, V.V. Doroschko. A Lead Seal of a Roman Beneficiarius Consularis from the vicinity of Tauric Chersonesus</i> . . . . .	239
<i>D. Kacharava. New Finds from Vani</i> . . . . .	247
<i>V. Licheli. Greco-Achaemenid Trends in Southern Georgia (regarding the stratigraphy of Atskuri).</i> . . . . .	254

**MONUMENTS OF ANCIENT ART**

<i>L.I. Akimova. Marriage Contract in the ‘Family Scene’ from the Tomb of Heracles in Anapa.</i> . . . . .	267
<i>E.A. Molev. One Aspect of Meaning of an Image of Hare in Graeco-Scythian Toreutics</i> . . . . .	275
<i>L.I. Davydova. Male Torso from the Collection of Lyde-Brown in the Hermitage</i> . . . . .	282
<i>M.Yu. Treister. Cuirassed Warriors Crowned by Nike in the Bosphoran Monumental Art of the first centuries AD (or who is depicted in the reliefs from Panticapaeum and Tanais?).</i> . . . . .	288
<i>V. Kästner, U. Kästner. Mosaiken aus der Villa des Tiberius in Capri</i> . . . . .	305

**HISTORY OF SCHOLARSHIP**

<i>Yu. A. Vinogradov. Russian Archaeologist F.I. Gross.</i> . . . . .	317
<i>I.V. Tunkina. Ol’ga Ivanovna Bicz: Materials for a Biography</i> . . . . .	327